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vsem prebivalcem občine
Ilirska Bistrica

Vsi smo še pod vtisom veličastne proslave prekmorskih brigad na
Dan borca 4. julija 1965. Dan borca praznujemo vsi v naši domovini,
spominjajoč se slavnih dni narodnoosvobodilne borbe narodov Ju¬
goslavije, vsi, ki smo posredno ali neposredno sodelovali in dajali
svoj delež za osvoboditev domovine izpod okupatorja in domačih
izdajalcev za vzpostavitev novega družbenega reda, v katerem naj
človek proizvajalec postane samoupravljalec vseh družbenih in go¬
spodarskih zadev na vseh področjih našega družbenega življenja.

Ta dan smo imeli v Ilirski Bistrici osrednjo proslavo prekmor¬
skih brigad. Zbrali so se v velikem številu borci prekmorskih brigad
iz vseh predelov Primorske, Slovenije, Hrvatske, borci iz drugih
predelov naše domovine in zamejstva. Slabe vremenske razmere
niso vplivale na udeležbo in priprave in niso kvarile razpoloženja.
Lahko trdimo, da je proslavljanje uspelo v smislu razvijanja tradicij
NOB prav zaradi enotnosti delovanja vseh družbeno-političnih orga-
nizacij iz vseh področij Slovenije in Hrvatske.

Program osrednje proslave, predvsem pa govor političnega se¬
kretarja ZKS tov. Mihe Marinka nas je povezal z razpleti preteklih
in sedanjih situacij in problemov ter nakazal pogoje, ki jih bomo
morali izpolniti za hitrejši razvoj naše skupnosti.

Vse priznanje za to družbeno kvaliteto proslave so izrekli vsi
udeleženci proslave od borcev — prekmorcev do tov. Rankoviča,
podpredsednika republike.

Družbeno-politične organizacije naše občine pričakujemo nadalj¬
nje razvijanje pridobljenih izkušenj in naporov ter nadaljnjega po¬
vezovanja Ilirske Bistrice in naselij z ožjo in širšo okolico v prid
materialne in kulturne rasti občine.

Obenem izrekamo zahvalo vsem, ki so kakorkoli prispevali k
tako lepo uspeli proslavi in smo prepričani, da bo ta veličastna pri¬
reditev ostala za trajno v spominu vseh udeležencev, za nas Bistri¬
čane pa bo pomenila resničen zgodovinski dogodek.

Pododbor za proslavo prekmorskih brigad

%

Slavnostne fanfare so naznanile pričetek velike proslave

Ob zaključku velike proslave
prekmorskih brigad smo si z olaj¬
šanjem v srcu oddahnili. Kljub
vremenu je bilo ta dan po deveti
uri, lepo vreme. Organizatorji si¬
cer menijo, da je jutranje neurje
po vsej Sloveniji zadržalo vsaj 10
tisoč ljudi, vendar je tudi šte¬
vilka 20—25 tisoč, koliko** sma¬
trajo izvedenci, da je bilo udele¬
žencev na proslavi, impozantna.
Reči moramo, da je bila orga¬

nizacija dobra, celo organizacija
prehrane in pijače.
Naj večj a gneča je bila v nede¬

ljo pred prodajalno opatijskega
podjetja (čevapčiči in ražnjiči).
Največ poti so opravili na dan

proslave prodajalci »lučk« in pa
taborniki, ki so prodali nad 10.000
spominskih značk.
Najsolidneje so postregli s pi¬

jačo in uvoženimi papirnatimi ko¬
zarci v stojnici Ilirije.
Najboljši in naj obilnejši so bili

čevapčiči v stojnici domače Kme¬
tijske zadruge, vendar le v sobo¬
to zvečer.
Najbolj umazan prostor je bil

še cel teden po proslavi pred
stojnico KZ v parku, kjer so od¬
padki in papirnati krožniki sto¬
odstotno pokrili travo in zemljo.
Največ dobička je imela po vsej

verjetnosti Kmetijska zadruga »4.
junij« iz Ilirske Bistrice, ki je po
isti ceni kot v soboto (300 din),

Podpredsednik republike tov. Aleksander Rankovič pri obhodu prek¬
morskih brigad na slavnostnem prostoru

prodajala v nedeljo čevapčiče, to¬
da, mikroskopsko majhne komade.
Na intervencijo so skomizgrnili

z rameni in odgovorili: »Ne mo¬
remo pomagati, je prevelik na¬
val.«
Razume se, da SO' delali tako

le zato, da bi ustregli čimvečje¬
mu številu čakajočih.
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Hočete značko prekmorskih brigad?
Velika proslava prekmorskih mladi Bistričani, nismo stali kri-

brigad je za nami. Na ta praznik žem rok. Pometali smo dvorišča,
so se pripravljali vsi prebivalci V • suhljad in odvažali od-
našega mesta in bližnjih vasi. S večno ropotijo na Odpad.
prostovoljnim delom so poskrbeli
za lep videz Bistrice. Tudi ml

Pripravljalni odbor za proslavo
je pripravil za udeležence slavja
lepe svetlikajoče se značke, na ka¬
terih je pisalo: »ZBOR PREKO-
MORCEV IL. BISTRICA 1965«
Značke smo razpečavali taborni¬
ki. Dobili sva jih tudi midve. S
prodajanjem sva začeli že v pe¬
tek in sicer V Prešernovi ulici in
potem krenili na Aljažev breg.
Ker sva s prodajanjem značk za¬
čeli najbrž prezgodaj, nisva imeli
prave sreče. V soboto je nama
šlo bolje od rok. V parku sva na¬
leteli na skupino udeležencev
mladinskih udarnih brigad. Vse¬
vprek so stegovali roke in kli¬
cali: »Še meni, še meni!« in kot
bi trenil so naju olajšali za se¬
demdeset značk. Na dan proslave
sva stali že ob peti uri zjutraj
na pločniku Gregorčičeve ulice in
klicali mimoidočim: »Hočete
značke?« Ljudje so se ustavljali
in kupovali. Prostor v najini tor¬
bici so namesto značk zavzeli sto¬
taki. Prodali sva vse značke. De¬
set odstotkov izkupička pripada
naimd, tabornikom. To bo majhna

Tovariši Aleksander Rankovič, Franc Leskošek-Luka, Miha Marinko, pomoč za taborjenje ob morju.
Stane Bobnar, Albin Kuret in Ivan Kukovec na slavnostni tribuni Helena in Tatjana
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ie doživela svoj veliki

LETOŠNJI 4. JULIJ
OBČANOM V TRAJNEM SPOMINU. TEMELJI

VSEM BISTRIČANOM IN VSEM

MESTO
PREKMORSKIH

VATOV PREKMORCEV IN OKROG 1.200 BORCEV IN GOSTOV IZ ZAMEJSTVA
POMEMBNOST TE VELIKE PROSLAVE IN ZGODOVINSKEGA DOGODKA ZA NAŠE ME¬

STO SE IZRAŽA TUDI V MNOGIH BRZOJAVKAH IN POZDRAVNIH PISMIH. ZBOR BRIGAD
SO POZDRAVILI PREDSEDNIK REPUBLIKE JOSIP BROZ-TITO, NADALJE KOCA POPOVIČ,
BIVŠI KOMANDANT DIVIZIJE, KORPUSA IN ARMADE, V KATERE SO VKLJUČENE PREK-
MORSKE ENOTE, MAKS BAČA, NAČELNIK ŠTABA IN KOMANDANT VIII. DALMATINSKE-

Barija do Visa in krajev proti se¬
veru naše domovine do našega
mesteca in Soče. Poleg te razstave
je bila v osnovni šoli tudi razsta¬
va »Življenje in delo na Primor¬
skem od osvoboditve do danes«, ki
je nazorno prikazala razvoj go¬
spodarstva in kulture na Sloven¬
skem Primorju.
Žal je popoldanski dež prekri¬

žal lepe načrte in prireditve na
prostem. Navzlic temu pa so se
številni prekmorci in pripadniki
mladinskih enot udeležili v soboto
ob petih popoldne spominske sve¬
čanosti ob spomeniku padlih v
Ilirski Bistrici. O pomenu zbora
prekmorskih brigad je govoril dr.
Franc Hočevar, invalidski pevski

KOMISAR IV. ARMADE, MILAN ŽEŽELJ. KOMANDANT zbor pa je zapel nekaj partizan-
13. PROLETERSKE BRIGADE, ANTE JURJEVIC-BAJA, ČLAN CK ZKJ, DRAGO GIZDIČ,
Član Štaba viii. dalmatinskega korpusa, jože vilfan, podpredsednik szdl
SLOVENIJE IN MNOGI DRUGI.

3. julija ob desetih dopoldne se
je pričela slavnostna seja splošne¬
ga zbora občinske skupščine. Po
seji je bilo na ulicah našega me¬
steca že mnogo prekomorcev, ki so
prispeli z jutranjimi vlaki in av¬
tobusi. Z velikim zanimanjem so
si ogledovali mesto, ki jim je iz

bojev za osvoboditev Primorske
trdno ostalo v spominu. »Ne mo¬
rem razumeti, da ie bilo to mesto.

smo ob os¬
voboditvi«, je dejal prileten mo-

razoranim
ta.

Otvoritev razstave »Prekmorci v NOB«

Nekaj čez enajsto uro je koman¬
dant prekmorskih brigad in na¬
rodni heroj Stane Bobnar v telo-

skih pesmi.
Množično zborovanje se je pri¬

čelo 4. julija ob 11. uri.
Velika množica zbranih prek-

morcev in gostov se je zbrala na
slavnostnem prostoru. Komandant
Stane Bobnar je raportiral pod¬
predsedniku SFRJ, tov. Aleksan-

Gostje si ogledujejo razstavo »Prekmorci v NOV«
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Dr. Franc Hočevar govori ob spomeniku padlim borcem

Slavnostna seja splošnega zbora skupščine občine Ilirska Bistrica in dokument njihove bojne poti od

vadnici osnovne šole v Ilirski Bi- dru Rankoviču. Nato sta obšla dol-
strici odprl razstavo Prekmorci v ge vrste brigad. Borci so ju pri-
NOB, »odprto knjigo« prekmorcev srčno pozdravljali.

dne 3. julija 1965 fašističnih zaporov, Carbonare in Nadaljevanje na 4. strani
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Tudi študentje spoznavamo problematiko gospodarske reforme
Kot med vsemi ostalimi držav¬

ljani, se tudi med nami študenti
zadnje dni razvijajo živahni raz¬
govori o novi, nadvse pomembni
in koristni gospodarski reformi.
Sklicali smo sestanek, da bi spoz¬
nali gospodarsko reformo globlje
in temeljiteje, kot nas o tem in¬
formirata tisk in radio; hkrati pa
da bi spoznali ukrepe ter trenutne
in trajne posledice omenjene re¬
forme v naši komuni.
Tovarišica Mirska Lavrenčič,

predsednica občinskega odbora
SZDL in tov. Kuret, politični se¬
kretar občinskega komiteja ZKS,
sta nas najpreje okvirno seznanila
z bistvom gospodarske reforme v
državi in z njenim izvajanjem ter
posledicami v naši komuni.
Nato se je med prisotnimi raz¬

vila živahna razprava, v kateri
smo študentje postavljali konkret¬
na vprašanja v zvezi z reformo.
Kot študente nas je zanimala po¬
litika izobraževanja v posameznih
ustanovah naše komune. Kajti do¬
sedanje izkušnje so nam pokazale,
da je bilo na tem področju pre¬
malo storjenega. (V ilustracijo te¬
ga je žalostno dejstvo, da imamo
preko 3.000 zaposlenih in med te¬
mi enega samega diplomiranega
ekonomista).
Ker zahteva gospodarska refor¬

ma popolno angažiranost vseh de¬
lovnih ljudi, posebno pa strokov¬
nih kadrov, se bo ta dosedanja
nepravilna politika štipendiranja
in izobraževanja negativno odra¬
žala.
Zato moramo v bodoče poleg o-

stalega tudi na tem področju mar¬
sikaj storiti. Da se nam ne bi do-

(Nadaljevanje z 8. strani)
Samoupravni organi skrbijo tudi

za strokovni kader. Že nekaj me¬
secev dela v podjetju inženir ke¬
mije, razpisali pa so tudi precej
štipendij: 3 na višjih šolah, 10 na

srednjih strokovnih šolah. Podjet¬
je gradi četvorček, tako da po svo¬
jih močeh dviga splošni standard
zaposlenih delavcev.
Gospodarsko reformo je sprejel

kolektiv z vso resnostjo in razu-

godilo podobno kot nekaterim ob¬
činam v državi, ki so črtale dota¬
cije delavskim univerzam, da bi
tako reševale občinske proračune.
S takimi ukrepi bi napravili le ko¬
rak nazaj in ne naprej.
Zanimala so nas gospodarska

stanja posameznih podjetij, kri¬
tično smo ocenjevali nepravilnosti
pri zviševanju cen in monopoli¬
stične tendence nekaterih naših
gospodarskih organizacij. Nadalje
smo ugotavljali pomanjkljivo na¬
grajevanje dela po učinku. Delno
so sami pravilniki nepravilno po¬
stavljali, saj je ponekod admini¬
stracija bolje nagrajena kakor ne¬
posredni proizvajalci. Po drugi

Namen posveta z vajenci je bil
analizirati sedanje stanje vajen¬
cev; kako so zadovoljni na svojem
delovnem mestu; kakšna je orga¬
nizacija njihovega dela, odnosi
mojser — vajenec, višina doseda¬
njih nagrad in razlika med posa¬
meznimi delovnimi organizacija¬
mi in privatnimi obrtniki in v zve¬
zi s tem še vrsta drugih proble¬
mov. Eden najaktualnejših tovr¬
stnih problemov je, da podjetja
odpovedujejo že najavljena učna

mevanjem. V juliju je bil izvršen
popis finalnih izdelkov in zalog,
sledili so razgovori s proizvajalci
po vseh obratih, napravljeni so bi¬
li prvi izračuni. Če upoštevamo do¬
sedanjo delavnost in zavest kolek¬
tiva, potem smo prepričani, da bo¬

do prebrodili vse trenutne težave
in z dobrim gospodarjenjem dvi¬
gali proizvodnost, še nadalje zbolj-
ševali kvaliteto, širili asortiman in
tako utrjevali svoj položaj na tr-
v • y vzišcu.

strani pa je v mnogih primerih
pomanjkljivo pri nagrajevanju po
učinku to, da zaposleni ne čuti na¬
grajevanja po učinku. Proizvaja¬
lec ni npr. ob koncu meseca in¬
formiran koliko je njegova enota
realizirala, da bi tako sam obču¬
til, koliko je sam prispeval skup¬
nemu učinku in s tem tudi zaslu¬
žil.
Razgovor ni bil s tem zaključen,

čeprav smo obravnavali še neka¬
tere nenavedene probleme, ker je
bila tema preobširna. Zato smo se
dogovorili, da bomo v nadalje pri¬
pravili podobne razgovore, vendar
pa z ožjo temo.

Sekcija bistriških študentov

mesta za vajence. Pričakovanje,
da bosta prehod na intenzivnejše
gospodarjenje in težnja k racio¬
nalnejšemu zaposlovanju povečala
prizadevanja tudi za intenzivnej¬
še usposabljanje in strokovno iz¬
obraževanje, se vsaj doslej še ni
uresničilo.
Kot glavni vzrok za zmanjševa¬

nje učnih mest pa navajajo de¬
lovne organizacije razen splošne
težnje k zmanjševanju števila za¬
poslenih predvsem nova določila
o nagrajevanju vajencev (Temelj¬
ni zakon o delovnih razmerjih, čl.
147). Člen 147 namreč določa, da
nagrade vajencev v prvem učnem
letu ne smejo biti manjše kot 50
odstotkov oziroma v zadnjem letu
učenja ne manjše kot 80 % od
povprečnega osebnega dohodka ne
kvalificiranih delavcev.
V nekaterih podjetjih so odkri¬

to povedali, da so z vajenci pre¬
veliki stroški, zlasti prvi dve leti.
V naši občini tovrstni problem še
ni zavzel omenjene širine, zato je
naloga vseh družbenih sil, da to
vprašanje dobro proučimo in ana¬
liziramo.
Tov. Penko Ivan je obrazložil

temeljni zakon o delovnih razmer¬
jih s poudarkom na učence v go¬
spodarstvu. Seznanil jih je s pra¬
vicami in dolžnostmi, ki jih imajo
kot vajenci. Omenjeni zvezni za¬
kon, ki določa nagrade učencem v
gospodarstvu, bo za našo republi¬
ko delno spremenjen. Skupščine
občin bodo določile le minimalne
nagrade, ki pa bodo vsekakor viš¬
je kot so še mnogotere nagrade,
ki jih vajenci še prejemajo. Naj¬
višje nagrade pa določajo delovne
organizacije same. Nagrade bodo
tudi odslej vezane na uspeh v šo¬
li in uspeh ter prizadevnost na de¬
lovnem mestu. Ko bo občinska
skupščina obravnavala ta vpraša¬
nja in določila minimalne nagra¬
de za učence v gospodarstvu, smo
vsi, ki smo prisostvovali posvetu,
izrazili željo, da se še sestanemo
in pogovorimo. Smatrali smo, da
so tovrstni posveti silno koristni
in zaželeni.
Ob zaključku posveta smo iz¬

vedli še malo anketo, ki je dala
zelo zanimive in nepričakovane re¬
zultate.

Tiskarski stroj za polivinilne vrečke

Hasvet £ vajenci
Občinski komite ZMS Ilirska Bistrica je v sodelovanju s

skupščino občine organiziral posvet z vajenci. Udeležba mla¬
dih vajencev ni bila najboljša, vendar moramo upoštevati
dejstvo, da smo v času dopustov in verjetno je prav to glavni
vzrok. Vabljeni so bili tudi predstavniki personalnih služb
delovnih organizacij, toda sprašujemo se, če so tudi tu vzrok
majhni udeležbi počitniški dnevi.

Prav ina dan velike proslave
#

prekmorskih brigad v Ilirski .Bi¬
strici je zajelo širok pas od Po¬
stojne preko gozdov do Cerknice
in Bloškega polja tako neurje, da
ga živeči ne pomnijo.
Iz dnevnega časopisja nam je

znano, da je ciklon, ki je divjal
s hitrostjo nad sto km na uro,
uničil lep smrekov gozdiček v
Hraščah pri Postojni. Razdejanje
pa je mnogo večje v gozdovih
med Postojno in Ceknico.
Kjer je ciklon divjal, je rušil

v širini 100—200 m vse, na kar
je naletel. V okolici Cerknice je
napravil največ škode sadnemu
drevju in porušil malodane vse
kozolce. V vasi Jezero je popol¬
noma izdrl hruškov drevored,
dolg nad 1 km in porušil cerkve¬
ni stolp. Na Bloški Polici je po¬
polnoma uničil nekaj streh. Neko
streho je zračni vrtinec kar dvig¬
nil ni jo prenesel za nekaj me¬
trov vstran na vrt.
Največje razdejanje in s tem

tudi škodo je povzročil v gozdu.
»Škodo, povzročeno po ciklonu,
cenimo na 105 tisoč m3 lesa. Ra¬
zume se, da bomo ta les izkoristi¬
li, vsekakor bo škoda, ki bo na¬
stala zaradi polomljenih dreves,
precejšnja, saj bo skoraj polo¬
vica vsega šla za jamski les ali
drva,« je našemu sodelavcu raz¬
lagal gozdarski inženir Gašperšič
iz GG Postojna.

»To bo vplivalo v precejšnji
meri tudi na naše delo. Vsa na¬
daljnja sečnja je popolnoma
ustavljena, saj pomeni po neurju
poškodovano drevje s tistim, kar
smo do sedaj že posekali, celotni
sečni plan postojnskega gozdnega
gospodarstva.«
»Ali to pomeni, da bomo mo¬

rali tudi delavci z bistriškega
področja tja na delo?«
»Upam, da to ne bo potrebno.

Na bistriškem področju se bo delo
nemoteno nadaljevalo,« mi je za¬
trdil ing. Gašperšič.

- KO

Naš bralec je prejel pismo svo¬
jega prijatelja iz Kanala, ki ga v
izvlečku objavljamo z željo, da bi
doseglo svoj namen.
»V nemškem taborišču v Maut-

hausenu sem spoznal Franca Li¬
čana iz Ilirske Bistrice. Bilo mu
je okrog 50 let. Po njegovem pri¬
povedovanju sem sklepal, da je
bil že prej v nekem italijanskem
taborišču, po zlomu Italije pa je
bil zelo bolan. Želel je v bolnico.
Obljubil sem mu, da ga v nekaj
dneh obiščem. Tretji dan sem bil
res v bolnici, toda medtem je
Franc že umrl.
Nekajkrat sem že prodzvedoval

po svojcih, toda brez uspeha. Ce
morda kaj izveš o njih, mi spo¬
roči. Na njihovo željo sem pri¬
pravljen dati vse podatke, ki bi
jih zanimali.«
(Pripis uredništva: Naslov pisca

dobite v uredništvu Snežnika.)
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Prvi vtisi
Društvo glasbenih pedagogov

Primorske im občinska zveza kul¬
turno prosvetnih društev Nova
Gorica sta priredila v počastitev
20-letnice osvoboditve koncertni
nastop učencev glasbenih šol Pri¬
morske. V programju je bilo tudii
srečanje glasbenih pedagogov. Tu¬
di učenci naše glasbene šole so
se pripravili na to prireditev.
Spremljali smo jih tudi mi, ki
nam je njihovo izvajanje posebno
pri srcu.
Bilo je lepo jutro, ko smo z vla¬

kom kreniti iz našega mesta pro¬
ti Novi Gorici. Pripeljali smo se
do Divače, da še nismo vedeli,
kdaj. Tu smo se začeli priprav¬
ljati na izstopanje. No, imeli simo
srečo. V Sežani je že čakal vlak.
Sedli smo na lesene klopi. Vlak
je vlekla parna lokomotiva. Vo¬
zili smo se mimo krajev, ki jih še
nismo videli. Našo pozornost je
posebno pritegnil Branik, službe¬
no mesto Simona Gregorčiča. Tu
je nastala njegova pesem »Nazaj
v planinski raj«. Grad, ki stoji na
gričku nad vasjo, se nam je zdel
kot buden stražar. Toda že smo
se bližali Novi Gorici. Peljali smo
se čez kalno, naraslo Vipavo. Pri¬
šli smo v Šempeter in čez nekaj
minut izstopili v Novi Gorici.
Ko smo se vozili skozi mesto,

smo radovedno zrli skozi okna.
Zdelo se nam je zelo smešno, ko
smo zagledali mejo — prazapraiv
ograjo, ki gre če zsredi.no mesta.
Iz zadnjega dela avtobusa se je
zaslišalo: »To je ograja, ne meja!«
Nova Gorica po pravici zasluži

ime »nova«. Tu so namreč same
nove moderne stavbe in sodobno
urejeni parki.
IzstoDiili smo pred kinom »SO¬

ČA«. Tisti, ki nismo nastopali,

smo kupili vstopnice in poiskali
svoja mesta.
Zbrano občinstvo je pozdravil

predsednik kulturno prosvetnih
društev Nova Gorica in koncert
se je pričeli.
Poslušali smo klarinetista, vio¬

linista, trobentača, pozavnista,
klaonista, violista, harmonikarje
in celo cel simfonični orkester.
Na ta nastop so se vsi lepo pri¬
pravili. Igrali so skladbe samih
priznanih mojstrov: Bacha, Schu¬
berta, Haydna, Beethovna, Mo¬
zarta, Handla, Chopina, Dvora¬
ka ... Imeli so naštudirana tudi
dela domačih mojstrov Zajca, Ko¬
zine ... Trud naših harmonikar¬
jev je bil bogato poplačan, želi
so aplavz in na obrazil gledalcev
je bilo navdušenje.
Po prireditvi smo odšli na ko¬

silo v šblski center. Tudi tu smo
občudovali lepo šolo in lep di¬
jaški dom. Nato smo odšli z av¬
tobusom na vzpetino Kekec. Od
tu smo imeli lep razgled po oko¬
lici. Prav lepo smo videli staro
Gorico in goro Skalnico. Toda čas
nas je priganjal in morali smo
zapustiti lepe senčnate klopi ter
sesti v avtobus. Odpeljal nas je
na železniško postajo. Poslovili
smo se od šoferja in odšli na
vlak.
Med vožnjo smo se pogovarjali

o koncertu. Vsi so hvalili naše
harmonikarje, pa tudi pianistke
so jim bile všeč. Ujela sem po¬
govor sopotnic, ki so sedele za
mano in se navduševale nad lepo
uspelim koncertom. V oddelek so
vstopali novi potniki, polka pa je
ustvarila prijetno razpoloženje.

Jelka Štemberger

7Tlofe sestrice
Imam tri sestrice. Imenujejo se

Sonja, Zvonka in Nadja. Sonja
je letos dovršila četrti razred,
Zvoinka prvi, Nadja, najmlajša,
pa imda šele štiri leta. Sonja in
Zdenka se radi učita, vse tri pa
se zelo rade igrajo. Stanujemo v
Prešernovi ulici in večkrat pri¬
sluhnejo glasovom, ki prihajajo
iz kino dvorane. Včasih priredijo
tudi one gledališko predstavo. Iz
knjig in Cicibanov se naučijo
razne pesmice in nastopajo za
svoje male prijatelje. Pojejo in
deklamirajo najrajši pri sosedovi

Zdenki. Večkrat se tudi skregajo
in prilezejo druga za drugo do¬
mov. Tudi stepejo se, vendar ne
morejo živeti druga brez druge.
Ob lepem vremenu gredo s pri¬
jatelj icamii na kratek izlet. Naj¬
raje gredo k slapovom Sušca.
Tam se igrajo, si močijo noge in
plezajo po skalah. Proti večeru se
vrnejo domov. Kadar je lepo
sončno vreme, se gredo kopat v
bazen. Tam je vedno mnogo
otrok, ki se vesele vode.

Milka Kariš

Naša h ša
Očka in mamica pripovedujeta,

da so našo hišo zidali leta 1952.
Prepovedujeta o trudu in žuljih,
ki sta jih vložila v hišo. Ob po¬
tresu je v sobi in kuhinji nasta¬
la velika razpoka v steni. Tudi
stopnice, ki peljejo v hišo, so šle
narazen, kakšnjak in zajčnik sta
se skoraj podrla. Hišo so popra¬
vili, vendar jo je zopet načel zob
časa. Letos smo dobili obvestilo,
da jo moramo popraviti. Prišli so
zidarji in ometati hišo, pleskarji
pa so lepo popleskati. Tudi očka
iin brat sta pomagala pri dedu.
Balkon je ometal sam očka in

naredil okrog vrta ograjo ter jo
pobarvali z lepo temnozeleno bar¬
ov. Brat pa je pobarval mrežasto
ograjo kikrog hiše s prijetno sivo
barvo. Mama je na vrtu in okrog
hiše posadila mnogo rož, jaz pa
sem postavila na balkon in stop¬
nice lončnice, ki jih pridno zali¬
vam. Pred hišo so napeljali elek¬
trično luč, ki prijazno sveti skozi
okno v mojo sobo.
Delo pri hiši je bilo zelo na¬

porno, vendar smo veseli, da je
pri nas tako lepo .

Nervozno sem se premetavala
po postelji. Ura je odbila že
enajst. »Zaspi vendar že! Ati ne
vidiš, koliko je ura? Jutri bo tre¬
ba zgodaj vstati« se je jezila sta¬
ra -mama. Ta večer mi je šlo vse
na živce. Zato sem ji grdo odgo¬
vorila: »Pusti me vendar!« Šele
pozno v noč sem zaspala s polno
glavo misli na taborjenje in na
potovanje v Njivice. Še nikoli ni¬
sem biila na taborjenju, zato sem
si predstavljala tabor po svoje.
Zjutraj sem se prebudala že ob

petih. Takoj sem bila nared in
tata mi je pomagal nesti prtljago
na postajo. Že vse jutro me je
spremljal nek čuden občutek, ki
se ga nisem mogla znebiti. Ko
sem se poslovila od domačih, se
mi je zdelo, da sem ostala cisto
sama. Da bi se rešila nelepih ob¬

čutkov, sem predlagala, naj bi se
igrale domino. Tako je vožnja
kmalu minila. Na ladji mi je bi¬
lo nekoliko slabo, kajti zibali smo
se kot šiba na vodi. Ko smo- pri¬
šli v tabor, sem bila prijetno pre¬
senečena: naši največji fantje so
nam že postavili šotore. Nič dru¬
gega ni bilo več treba, razen po¬
grada rim postelje. Tudi to je bilo
kmalu nared pod vodstvom sta¬
rejše tabornice.
Med urejevanjem tabora in po¬

spravljanjem prtljage sem raz¬
mišljala: tabor ni tak, kot sem si
ga predstavljala, tudi lepe doli¬
ne ni, niti nobenega gozda — sa¬
mo gabrovo grmovje, in vendar
je tako lepo. Upam, da bom pri¬
šla še velikokrat sem.

Mlada tabornica

Nikar ne mislite, da je to taka
bolnica kot je Franja pri Cerk¬
nem. Morda pred dvajsetimi leti.
Danes je to le še s travo in ro¬
bidovjem zarasel teren, na kate¬
rem je še nekaj ožganih tramov.
To so tudi zadnji ostanki nekoč
znane partizanske bolnice pod
Snežnikom. Če rečem pod Snež¬
nikom, ne mislim to tako dosled¬
no. Bolnica je stala med gostimi
smrekami pod strmo steno nad
Sladko vodo med Mašunom in
Leskovo dolino.
Po pripovedovanju Mihe Vrha.

upokojenca iz Dolnjega Zemona,
nekdanjega higieničarj a v tej bol¬
nici, je bila to precej velika le¬
sena baraka, dolga osem, široka
5 do 6 metrov. V njej so bile raz¬
porejene postelje na obeh stra¬
neh.
Pokojni Vinko Šket je bil v lej

bolnici upravnik in sekretar,
zdravnik pa dr. Ludvik Kovač.

Ko so bili 8. marca, na dan že¬
na leta 1945 izdani, so vse ra¬
njence spravili na varno v Črno¬
melj. Četniki so barako zažgali,
kurirja, ki jih je moral po stra¬
hotnem mučenju voditi, pa za¬
klali .
»Precej borcev smo ozdravili,

mnogim amputirali ude,« je pri¬
povedoval Miha Vrh, »danes pa
ljudje skora jne vedo zanjo, če¬
prav leži le kakih tisoč korakov
stran od ceste. Tudi kasarna, v
kateri je bil štab istrskega pod¬
ročja, je porušena in le redki ve¬
do zanjo, čeprav nam je takrat
mnogo pomenila.«
Mož je imel prav. Le redki med

nami vedo za to bolnico, čeprav
je bila prav tako pomembna kot
Šmagurska v Brkinih.
So pa to stvari, ki ne bi smele

iti v pozabo, sicer bo naša lokal¬
na zgodovina NOB precej po¬
manjkljiva.

- ko
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RAZPIS
Kmetijska zadruga »4. JUNIJ« Ilirska Bistrica

razpisuje

za šolsko leto 1965/1966 naslednje štipendije:
1 na pravni fakulteti
1 na srednji tehnični šoli, oddelek za geodezijo
1 na višji ekonomski šoli
2 na nižji kmetijski šoli
(1 na oddelku za živinorejo,
1 na oddelku za poljedelstvo)
1 na srednji tehnični šoli — strojni oddelek.

Interesenti naj vložijo pismene prošnje do 15. 8. 1965. Vi¬
šina štipendije po pravilniku o štipendiranju strokovnega
kadra.

Zdenka Muha
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Kaj povejdou Bzačov Frane ?
Nejsmo mi Bistrčani zesituojn de je kopičenje zalog iu nesprutji

v zvezni košankarski ligi, sej smo z moralo. Pr jermenarji je Tuone
usi pumi pratvga športnega duha. vidu tudi zestuopneke (trgovine,
Ne useh kuonceh in krajeh tek- odukpovalce kmjetskeh prdelku,
mevamo. Tudi pr zadnji tenejno- z ledi od administracije in
vejši dirki u dviganju cen buomo nejkitjere druge občane, kor ga je
prou gotovu pršili u republiško, če jaku razvešelilu, ku je vidu, de
nje u zvjezno ligo. K srječi ima- smo usi anaiki. Ma, ku je malu
mo tržno inšpekcijo, domačo, re- bolj natančnu pogljedou, je kon-
pubiiško in zvjezno, ki se stroš- steitirou, de si usi ti gospudje
nu rezburja zestron visuokeh cen dejlajo luknje ne kuonci pasa.
in je žje neč kulktrat rejšla po- No, reformo smo začjeli, ainii s
truošneka pred propadam: »Nje, i/2 sladkorja, ani pa s 300 kilo-
ljubčki muoji, ne buos-te zvisej- grami, iin tu po načjeli: »Vsakmi
vali cejn kor ze 100%, ma samu po njegovi morali!« Kmetje se

veselijo, de buojo dobili struojeze 99 %\ Kaj nejmaste nobjenga
občutka ze skupnost in ze vašga
sočlovejka«?

in materija!, rejs de z enkrat sa¬
mu za dolarje. Zetu pa buodo od

Mesjeno poželenje je grejh, zdej naprej prodajali vuole po 1 /a
pravjo. Pa me je vseglih dolarja za kilo žive tježe, krom-
njavc premuotu, de sm stuopu k pir po 5 cjentu, jajca po 4 cjente
mesarji po dva prou majhna im toku meprej.
zrejzka, itokiu majhna,, de sm j eh
lohku tieščou u pjesti, ku- de bi
se šou tisto igro z otroškeh lej t:
U katjeri ruoki držim mesu? Me¬
sar je računou in rajtou, j eh šje
enkrat vrgu ne vago in spjet r.a-
čuinou. Puotlej pa se je primu ze
glavo: »650 dinarju kaj je tu
moguoče?« Zesmilu se mi je in ku
discipliniran in reformiran po-
truošmak sm ga potolažu in m,i
zesdgurou, ide vsa grejh užarnem
nase, ma tega najbrže mej zestuo-
pu, ker premalu bjere časopisje.
Sicer pa še usak po svuoje pre¬

bija skuzi reformo. Muoj svak
Tuone je delouc, ima 4 otruoke
in žjeno in 35.000 dinarju plače
na mejsec. Ku je slišou, de buo
trejba stisnet pas, se je odpravu
k jermenarji, inej mu nerdi u pasti
dvej novi luknji. Sevejda je mo-
rou čakat, ker je bla takeh tom
kor doga vrsta. Ku je bilu dejlu
opravljenu, je upračou ze račun.
»Tisuč dinarju«, mi pravi zasjebni
obrtnik. »Kaj si se zmejšou? Če

Pousuod se ješčejo skrite rezer¬
ve, ma na žalost ponejkuod se z
zvejzanmi očmi. Ampak midva z
ženo smo stvar uzjeda rejsinu. Sti-
senia se buomo u kuhno, obej
suoibi oddala u nejetm, s podstrej-
šja sem zvlejku zavrženo lampo
na petrolj e in likalnik na uogije,
vuodo buomo zajemala u Suški
rjebri, peči buomo kurla s smet¬
mi, kodu al fajfou buom pa ce-
garete »Sušeč«.

Vos Frane

POPRAVEK

se zje Boga ne bojiš, se buoj .vsoj
tržne inšpekcije!« Pa mi pravi
uon: »Rejs, de tulku košta 4 kile
kruha, ma kreh pojejš u dveh

V 7. številki -SNEŽNIKA«, po¬
svečeni proslavi prekmorskih bri¬
gad, je nekaj tehničnih napak, ki
kvarijo smisel objavljenih prispev¬
kov: V glavi lista je kliše makete
spomenika odtisnjen narobe; na 4.
strani,* v proglasu prebivalcem
ilirskobistriške občine, v peti vr¬
stici, beri pravilno slovesne
(ne slovenske); na 24. strani spo¬
daj, pri nekrologu pokojnemu so-
učencu, je odveč naslov, ki smisel¬
no sodi v prvi članek na isti stra-

AVGtJST ŠT. 8

ZA MESEC AVGUST 1965 11 ,—12 .
Francoski kriminalni film: RO¬
KE KVIŠKU!

14.—15.
Angleški CS zgodovinski film: Ameriški CS barvni vestem film:

31. VII. 1. VIII.

ZMAGOVALCI. (Boji od 1943
dalje, osvoboditev Sicilije, Fran¬
cije, Belgije, okupacije Berlina.
Zaradi dvakratne dolžine filma
predvajamo v soboto ob 17. in
20.30 uri, v nedeljo ob 15. in
18.30.)

4.~5. VIII.
Angleški zabavni film: ŽENA V
DOMAČI HALJI. '

7 —8 .

PLAMENEČA ZVEZDA.
18.-19.
Zahodnonemški kriminalni film:
TOLPA GROZE.

22 —22 .

Ameriški CS barvni zabavni film:
NAJLEPSA NA SVETU.

25.-26.
Francoski VV zabavni film: NEŽ¬
NA ROŽA.

28.-29.
Angleški VV barvni film: GREN- Ameriški barvni kriminalni film:
KA ŽETEV. GANGSTERSKA PETORKA.

I »i

»Boštjan ne pretiravaj , saj ni¬
smo več na nudistični plaži, pa
tudi sicer ti ne koristi, če trebuh
skrivaš .«

Glejte, taki so pri nas popravljeni sesalni stroji!

Od 11. do 14. t. m. deloma sonč¬
no s spremenljivo oblačnostjo.

Glasilo SNEŽNIK izhaja enkrat
mesečno. Izdaja ga občinski odbor
SZDL II. Bistrica — urejuje ured¬
niški odbor. Glavni in odgovorni
urednik J. Keuc, člani uredništva:
F. Munih, M. Lavrenčič, F. Fatur,
T. Gustinčič, I. Šuštar, H. Debevec
in M. Princ. Tehnični urednik: J.
Novak. Tisk Kočevski tisk, Kočev-

dnejh, luknje pa ti buodo služie ni, kjer je beseda o imenovanju Najnižje nočne temperature okoli je. Letna naročnina za tuzemstvo
skuri cejlo reformo!« Ta argu- športnega parka v Ilirski Bistrici.
mjent je Tuoneita toku nevdušu,
de si je dau prjec nerjedet še
dvej (Luknji, čeprou ga je ein malu
zapjekLa vejst, ker je čeu mejkje,

15 najvišje dnevne med 20 do 25
Prosimo bralce, naj nam neljube stopinj C. V notranjosti Slovenije

tehnične spodrsljaje oprostijo!
Tehnični urednik

oblačno in hladneje, ob jadranu
še nadalje toplo sončno vreme.

240 din, za inozemstvo 1,5 $ ali 800
din. Tek. rač. pri NB v II. Bistrici
št.: 602-141-608-96. Rokopisov in
risb ne vračamo. Naklada 4.000 iz¬
vodov.


